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BCR : B cell receptor.

CC : Chemokine (c-c motif).

CCL: Chemokine (c-c motif) Ligand.

CD: Cell Dentritic.

CDR: Complimentarity dendritic Receptor.
CLP: common lymphoid progenitor.

CMH: Major Complexe Histocompatibility.
CPA: Cellule présentation d’ Antigéne.

CXCR: Chemokine (c-x-c motif) Receptor.
FoxP3: Forkhed Box P3.

G-CSF: Granolocyte-Colony Stimulating Factor.
GM-CSF: Granulocyte Macrophage Colony-Stimulating Factor.
HLA: Humman Leukocyte Antigéne.

HSC: Hematopoitic Stem cell.

ICAM: Intercellular cell Adhesion Moluecule.
IFN: interferon.

IL: Interleukine.

JAK: Janus Associated Kinase

ITAM: Immuno receptor- based Tyrosine.
LMPP: lymphoid-primed mulitipotent progenitor

MAPK: Mitogen-Activated Protein Kinase

MALT: Mucosal associated lymphoid tissus.
M-CSF: Macrophage-Colony Stimulating Factor.
NK: Natural Killer.

SH2: Src-Homology 2



STAT: Signal Transducer and Activator of Transcription

TCR: T cell receptor.
TGF-B: Transforming Growth Facor-B
TIR: Receptor the type Toll.

TNF: Tumor Necrosis Factor.
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Résumé

Le but de ce mémoire est d’étudier un aspect important du systéme immunitaire et précisément la
réponse immunitaire des lymphocytes T et B. Cette étude renferrne deux élément principaux: le
premier est 1’ontogenése des lymphocytes T et B et leur fonction, savons que les deux cellules
naissent dans la moelle osseuse ou les Lc B subissent leur différenciation en Lc B matures.
Tandis que les lymphocytes T quittent la moelle osseuse vers le thymus ou ils continuent leur
maturation et différenciation en TCD4+ et TCD8+ effectrices. Le deuxiéme élément renferme les
cytokines des lymphocytes T et B qui déterminent le type de la réponse immunitaire.

Les mots clé: lej systéme immunitaire, les lymphocytes B et T, les cytokines, la réponse

immunitaire.

Abstract

The aim of this work is the study of an important aspect of immune system and particularly the
immune response of lymphocytes T and B. This study contains two main elements: the first is
development of lymphocytes T and B and their function. These two cells were born in the bone
marrow where the lymphocytes B undergo their maturation and differentiation to mature
lymphocytes B. while, the lymphocytes T leaves the bone marrow to the thymus where they
continue their maturation and differentiation to TCD4+ and TCD8+ effectors. The second
element contains biochemical messengers (cytokines) of lymphocytes T and B that determine the
type of immune response.

Key words: immune system, lymphocytes B and T, cytokines, immune response.
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